
OR.0002.2.2021 

Protokół z obrad 

XXIX.2021 Sesji Rady Gminy Kowala  

z dnia 12 marca 2021r. 

 

XXVIX.2021 Sesja VIII kadencji odbyła się w świetlicy Szansa przy budynku Urzędu Gminy w Kowali ze względu 

na konieczność zapewnienia odpowiednich odległości między zgromadzonymi w związku z epidemią 

koronawirusa. Sesję rozpoczęto o godz. 09:00. 

Przewodniczący Rady Gminy Kowala Dariusz Chruślak otworzył XXVIX Sesję. Przywitał przybyłych Radnych, 

Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Sekretarz Alinę Szczęśniak, Panią Skarbnik-Agnieszkę 

Delikat, Kierowników Referatów Urzędu Gminy Kowala i jednostek organizacyjnych gminy. Przewodniczący 

powitała również Panie i Panów Sołtysów, przybyłych gości oraz mieszkańców oglądających sesję online. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak stwierdził, iż w obradach uczestniczy 15 radnych, co stanowi quorum zdolne 

do podejmowania proponowanych uchwał. 

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie XXIX.2021 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z XXVIII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 29 stycznia 2021 roku. 

4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, trybie ich 

załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 

6. Sprawozdanie z Gminnego Programu Wspierania Rodziny w Gminie Kowala na lata 2018-2020. 

7. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 

w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2019-2021 za rok 2020. 

8. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych za rok 2020. Sprawozdanie z wykonania Programu Przeciwdziałania Narkomanii dla 

Gminy Kowala za rok 2020. 

9. Sprawozdanie z realizacji Gminnej Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych w Gminie 

Kowala na lata 2018-2020. 

10. Sprawozdanie z Działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali za rok 2020. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Kowala oznaczonej w ewidencji gruntów jako działki nr: 

177, 109/20 i 109/23 położone w obrębie Kolonia Kończyce, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja 

S.A. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Kowala oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka 



nr 1080/54 położona w obrębie Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 488 położona 

w miejscowości Trablice, obręb Trablice, gm. Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa sp. z o.o. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 

zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Kowala w 2021 roku". 

16. Podjęcie uchwały w sprawie zbycia nieruchomości gruntowej niezabudowanej stanowiącej własność 

Gminy Kowala, położonej w obrębie Kosów Większy, gm. Kowala. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie niewyrażenia zgody na wyodrębnienie w budżecie Gminy Kowala 

środków stanowiących fundusz sołecki w roku budżetowym 2022. 

18. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń 

wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych Gminy Kowala na lata 2021-2023". 

19. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Radomskiemu w 2021 roku. 

20. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na 2021 rok. 

21. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2021-2024. 

22. Podjęcie uchwały w sprawie odpłatnego nabycia przez Gminę Kowala prawa własności 

nieruchomości gruntowej niezabudowanej położonej w obrębie Huta Mazowszańska, gm. Kowala. 

23. Sprawy różne. 

24. Zakończenie obrad. 

Wójt Dariusz Bulski zaproponował wprowadzenie dodatkowych uchwał 1) Podjęcie uchwały w sprawie 

wyrażenia zgody na przystąpienie przez Gminę Kowala do realizacji Programu „Asystent osobisty osoby 

niepełnosprawnej" - edycja 2021 realizowanego ze środków Solidarnościowego Funduszu Wsparcia Osób 

Niepełnosprawnych- jako punkt 11; 2) Podjęcie uchwały w sprawie udzielania dotacji spółką wodnym jako 

punkt 24. 

1. Otwarcie XXIX.2021 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z XXVIII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 29 stycznia 2021 roku. 

4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, trybie ich 

załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 

6. Sprawozdanie z Gminnego Programu Wspierania Rodziny w Gminie Kowala na lata 2018-2020. 

7. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 

w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2019-2021 za rok 2020. 

8. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych za rok 2020. Sprawozdanie z wykonania Programu Przeciwdziałania Narkomanii dla 



Gminy Kowala za rok 2020. 

9. Sprawozdanie z realizacji Gminnej Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych w Gminie 

Kowala na lata 2018-2020. 

10. Sprawozdanie z Działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali za rok 2020. 

11 . Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie przez Gminę Kowala do realizacji 

Programu „ Asystent osobisty osoby niepełnosprawnej" - edycja 2021 realizowanego ze środków 

Solidarnościowego Funduszu Wsparcia Osób Niepełnosprawnych. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Kowala oznaczonej w ewidencji gruntów jako działki nr: 

177, 109/20 i 109/23 położone w obrębie Kolonia Kończyce, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja 

S.A. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Kowala oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka 

nr 1080/54 położona w obrębie Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 488 położona 

w miejscowości Trablice, obręb Trablice, gm. Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa sp. z o.o. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 

zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Kowala w 2021 roku". 

17. Podjęcie uchwały w sprawie zbycia nieruchomości gruntowej niezabudowanej stanowiącej własność 

Gminy Kowala, położonej w obrębie Kosów Większy, gm. Kowala. 

18. Podjęcie uchwały w sprawie niewyrażenia zgody na wyodrębnienie w budżecie Gminy Kowala 

środków stanowiących fundusz sołecki w roku budżetowym 2022. 

19. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń 

wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych Gminy Kowala na lata 2021-2023". 

20. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Radomskiemu w 2021 roku. 

21. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na 2021 rok. 

22. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2021-2024. 

23. Podjęcie uchwały w sprawie odpłatnego nabycia przez Gminę Kowala prawa własności 

nieruchomości gruntowej niezabudowanej położonej w obrębie Huta Mazowszańska, gm. Kowala. 

24. Podjęcie uchwały w sprawie ustalania zasad i trybu postępowania przy udzielaniu dotacji celowej 

spółkom wodnym oraz sposobu jej rozliczania. 

25. Sprawy różne. 

26. Zakończenie obrad. 

 



Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie porządek obrad z wprowadzonymi zmianami. Rada 

Gminy głosowała: 15 - głosów za, 0 - głosów przeciw, 0 - głosów wstrzymujących. 

Ad.3. Przyjęcie protokołu z XXVIII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 29 stycznia 2021 roku. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu z XXVIII sesji Rady Gminy 

Kowala z dnia 29 stycznia 2021 roku. Rada Gminy głosowała: 14 głosów za, 1 - głos przeciw, 

0 - głosy wstrzymujące. 

Ad. 4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji 

3 lutego odbyła się narada dyrektorów. 

15 lutego odbyło się posiedzenie Komisji Rewizyjnej. 

Podpisana została umowa na termomodernizację szkoły podstawowej w Młodocinie Mniejszym. Koszt 

inwestycji to ponad 1 500 000 zł. Wykonawcą jest konsorcjum firm Skadar oraz SGW Budownictwo z Radomia. 

22 lutego obyło się posiedzenie Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Porządku Publicznego i  

Bezpieczeństwa , Ochrony Ludności i Pomocy Społecznej. Głównym tematem był dowóz uczniów do szkół. W 

posiedzeniu udział brali także Przewodniczący i Wiceprzewodniczący RG oraz inni Radni. Zostało omówione 

pismo rodziców ws. dowozu. Po posiedzeniu zostało wydane zarządzenie ws. Regulaminu dowozu uczniów 

do szkół, odbyła się również narada dyrektorów w tej sprawie. 

3 marca zaplanowane było walne zgromadzenie Gminnej Spółki Wodnej w Kowali, z braku frekwencji 

przeniesiono je na 18 marca. 

3 marca także odbyła się narada z dyrektorami. 

8 marca miało miejsce posiedzenie Rady Społecznej SPZOZ w Kowali. Tego samego dnia obyło się posiedzenie 

Komisji Budżetowej. 

11 marca online odbyło się posiedzenie Parlamentarnego Zespołu ds. S12. W spotkaniu brał udział również 

Kierownik Markiewicz i Radna Jolanta Pszczoła. GDDiK zgłosiła wariant B do opinii środowiskowej. 

Samorząd Województwa Mazowieckiego sfinansuje remont drogi wojewódzkiej nr 744 od granic miasta 

Radomia do PSP Mazowszany. Koszt inwestycji to ponad 1 milion złoty. 

3 marca 2021 została ogłoszona lista rekomendowanych wniosków zakwalifikowanych przez Ministra Polityki 

Społecznej do Programu „Asystent osobisty osoby niepełnosprawnej". Dofinansowanie to 80 785,92 zł, 

realizacja od 1 kwietnia. 

11 marca obchodziliśmy Dzień Sołtysa z tej okazji Wójt złożył najserdeczniejsze życzenia dla naszych Sołtysów. 

Wójt Dariusz Bulski poprosił także wszystkich mieszkańców o dokładniejsze segregowanie odpadów.  

Wójt Dariusz Bulski odczytał pismo z Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa, który poinformował, że na 

terenie Trablic nie funkcjonowało Państwowe Gospodarstwo Rolne dlatego wniosek gminy nie spełnia 

wymogów formalnych w rządowym programie wsparcia terenów PGE-rowskich. Próbowaliśmy uzyskać 

dofinansowanie na Kosów, ale otrzymaliśmy taką samą odpowiedź o braku funkcjonowania PGR w tej 

miejscowości. 

Wójt Dariusz Bulski odczytał również życzenia dla Sołtysów od Wojewody Mazowieckiego Konstantego 



Radziwiłła. 

Wójt Dariusz Bulski podjął temat pozwolenia na budowę na projekt technicznych kanalizacji w Trablicach. 

Dokumentacja i projekt techniczny trwa już od 2018 roku, wtedy był ogłoszony przetarg. Nadal nie mamy 

jednak pozwolenia na budowę. Problemem jest nie honorowanie przez Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg 

zgód mieszkańców na budowę wodociągu, którzy są spadkobiercami działek. Chodzi o 3 działki, gdzie w 

księgach wieczystych widnieje właściciel, który nie żyje, a oświadczenia złożyli spadkobiercy. Poprzednia Pani 

dyrektor honorowała takie oświadczenia, a obecna żąda przeprowadzenia sprawy spadkowej. W związku z 

tym dostaliśmy z Powiatowego Zarządu Dróg wezwanie do uzupełnienia braków formalnych. Jeśli właściciele 

tych działek nie przeprowadzą spraw spadkowych, możliwe że trzeba będzie wyłączyć te 3 działki z budowy 

kanalizacji.  

Radny Paweł Lis zapytał kiedy został złożony wniosek o pozwolenie na budowę. 

Wójt Dariusz Bulski odpowiedział, że nie posiada w tej chwili dokumentów, aby móc odpowiedzieć na to 

pytanie. 

Radny Paweł Lis zaznaczył, że według jego wiedzy wniosek o pozwolenie na budowę został złożony 29 stycznia 

a więc miesiąc „leżał" w urzędzie, a teraz bardzo nam się spieszy z uzyskaniem pozwolenia. 15 lutego 

wpłynęło pismo od starostwa o uzupełnienie braków, Radny zapytał więc ile razy Wójt kontaktował się ze 

Starostwem w tej sprawie. 

Wójt Dariusz Bulski odpowiedział, że uprawnianie do kierowania tą sprawą ma kierownik Markiewicz oraz 

pracownik jego referatu. Byli oni wielokrotnie u Pani dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w tej sprawie. Wójt 

ma bardzo dużo spraw i nie jest w stanie na wszystkie spotkania jeździć. 

Radny Paweł Lis przypomniał, że wielokrotnie było podkreślane, że budowa kanalizacji w Trablicach jest 

priorytetem jeśli chodzi o zadani inwestycyjne. Mieliśmy 14 dni na uzupełnienie braków, a nie zrobiliśmy tego 

i sprawa została umorzona. Dlaczego jeśli urząd miał wiedze, że nie odpowie na wezwanie w terminie nie 

próbował go wydłużyć. 

Wójt Dariusz Bulski wyjaśnił, że po rozliczeniu się z projektantem, styczeń był czasem na przygotowanie 

wniosku. Warto podkreślić, że nie tylko tą jedną sprawą zajmujemy się w urzędzie. 

Kierownik Piotr Markiewicz wyjaśnił również, że czekaliśmy miesiąc dlatego, że niezbędne było również 

pozwolenie na terenie miasta Radomia. Żeby uzyskać decyzję o dysponowaniu czyjąś nieruchomością 

potrzeba więcej czasu niż 14 dni. Dlatego celowo nie odpowiadaliśmy na pismo o uzupełnienie braków 

formalnych. Podzielimy inwestycję i na tą część na, którą można uzyskamy pozwolenie na budowę oraz 

złożymy wniosek o ograniczenie praw rzeczowych tych 3 nieruchomości, ale to niestety potrwa. Lepiej więc 

wydzielić i na część inwestycji dostać już pozwolenie. 

Radny Paweł Lis podkreślił, że zawsze służy urzędowi i Wójtowi pomocą i przytoczył sytuację gdy dostał 

telefon, aby skontaktować się z mieszkańcami w sprawie oświadczeń, zrobił to niezwłocznie i sprawa została 

załatwiona. Natomiast czemu ma służyć wysyłanie Radnych do starostwa? W jakim charakterze? 

Radny Marcin Jakubiak wyjaśnił, że został poproszony przez Wójta o pomoc w tej sprawie. Był na spotkaniu 



w starostwie w dniu, kiedy przypadał ostatni dzień na dostarczenie odpowiedzi do uzupełnienia braków 

formalnych. Radny przyznał, że przy rozmowie z Panią dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg było mu wstyd, 

że urząd nie odpowiedział na to pismo. Radny podkreślił, że powinno być wysłane pismo w terminie, aby 

przedłużyć o kolejne 14 dni. Radnemu jest przykro, że nie załatwienie tej sprawy jest utożsamiane z nim, gdzie 

nie miał na jej załatwianie wpływu ponieważ nie jest pracownikiem urzędu. Dyrektor PZD wyjaśniła radnemu, 

że w przypadku spadkobierców wystarczy napisać oświadczenie, że są spadkobiercami danej nieruchomości. 

Radny zapytał czy po upływie terminu na uzupełnienie było spotkanie z Panią dyrektor lub pracownikiem 

prowadzącym tę sprawę.  

Wójt Dariusz Bulski podkreślił, że Radny nie jest tylko od krytykowania urzędu i jego pracy, ale także od 

pomocy, dlatego pozwolił sobie zadzwonić i o tę pomoc poprosić. Nie byliśmy w stanie uzyskać w tak krótkim 

czasie dokumentów o które prosił Powiatowy Zarząd Dróg. Oświadczenie spadkobierców według Pani 

dyrektor nie były wystarczające. Wójt nie obwinia Radnego Jakubiaka w tej sprawie. 

Kierownik Piotr Markiewicz wyjaśnił, że dokumentacja jest ponownie przygotowywana przez Urząd Gminy, 

czekamy również na Pana projektanta który podzieli inwestycje (bez tych 3 działek) i składamy ponownie 

wniosek o pozwolenie na budowę. 

Radny Marcin Jakubiak zwrócił się z pytaniem do Wójta i Piotra Markiewicza czy od chwili otrzymania pisma 

rozmawiali osobiście z Panią dyrektor PZD lub Panem Starostą. Według jego wiedzy od dnia 15 lutego do dnia 

28 lutego nikt z urzędu nie kontaktował się ze Starostwem w tej sprawie. Radny zapytał także czy ewentualna 

odpowiedź na pismo była konsultowana z Panią prawnik bo według jego wiedzy po rozmowie z Dyrektor PZD 

można było załatwić tę sprawę bez rozdzielania tej inwestycji. 

Wójt Dariusz Bulski odpowiedział, że kontaktował się ze starostwem zarówno Pan kierownik jak i pracownik 

urzędu Gminy. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poprosił Pana Markiewicza o podsumowanie tej dyskusji. Na jakim etapie 

jest ta inwestycja. 

Kierownik Piotr Markiewicz wytłumaczył, że dokumentacja została nam przez Starostwo zwrócona. We 

wtorek projektant poprawi teren inwestycji przez wyłączenie odcinka tych 3 działek o których cały czas 

dyskutujemy, żebyśmy mogli otrzymać pozwolenie na budowę. Po uzyskaniu tytułów prawnych od 

spadkobierców złożymy wniosek o pozwolenie na ten odcinek. 

 

Ad. 5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, trybie ich 

załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że: 

Uczestniczył w posiedzeniu Komisji Budżetowej, Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Porządku 

Publicznego i Bezpieczeństwa, Ochrony Ludności i Pomocy Społecznej. 

8 marca odbyło się spotkanie Społecznej Rady Zdrowia - tematem spotkania było omówienie planu szczepień 

oraz zachorowalność na terenie gminy Kowala. 



Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do Rady Gminy wpłynęło 10 pism: 

1. Pismo mieszkańców wsi Huta Mazowszańska - dotyczy uchwalenia zmian w Studium Uwarunkowań w 

sprawie dotyczącej Zagospodarowania Przestrzennego Gminy Kowala. 

2. Pismo Klub Radnych „Gmina Kowala- Wspólny Cel" dotyczy zadania pod nazwą „Remont boiska 

wielofunkcyjnego o sztucznej nawierzchni w Kosowie Większym". Przewodniczący również odczytał 

odpowiedź Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej Tomasza Odzimka. 

3. Interpelacja Klub Radnych „Gmina Kowala - Wspólny Cel" - dotyczy wymiany źródeł światła na terenie 

Gminy Kowala. Przewodniczący odczytał odpowiedź do interpelacji. 

4. Interpelacja Radnej Agaty Kicior dotycząca „Projektu i budowy chodnika od granicy wsi Kosów do ulicy 

Fundowicza. Przewodniczący odczytał odpowiedź do interpelacji. 

5. Prośba Starosty Radomskiego Waldemara Trelki w spawie pomocy i zabezpieczenia w budżecie gminy na 

2021 rok kwoty dofinasowania na budowę Hospicjum Królowej Apostołów w Sołtykowie. 

6. Pismo Naczelnika II Urzędu Skarbowego w Radomiu czy Rada Gminy Kowala podjęła uchwałę o 

wprowadzeniu opłaty prolongacyjnej. Przewodniczący odczytał odpowiedź na pismo. 

7. Stanowisko Rady Gminy Głowaczów w sprawie zachowania integralności Województwa Mazowieckiego. 

8. Rezolucja Rady Miejskiej w Zwoleniu w sprawie zmiany przepisów dotyczących projektowania i budowy 

kanałów technologicznych przy drogach gminnych. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak przypomniał, że to jest już kolejne stanowisko w tej sprawie. Poprosił 

Kierownika Piotra Markiewicza o przybliżenie tematu. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że jest teraz taki obowiązek przy przebudowie drogi. Po zmianie 

interpretacji na naszej ziemi radomskiej budowa oświetlenia jest w tej chwili elementem rozbudowy drogi 

np. jeśli teraz chcemy zrobić oświetlenie to musimy budować kanał technologiczny dla telekomunikacji, aby 

ulokować tam w przyszłości wszystkie urządzenia. Taka inwestycja kosztuje, dodatkowo wydłuża termin 

wykonania robót. Ciężko jest oszacować koszt takiej inwestycji, ponieważ zależy to od terenu na, którym jest 

budowana droga. 

9. Stanowisko Rady Powiatu Płońskiego w sprawie stanowiska dotyczącego zmiany przepisów odnośnie 

projektowania i budowy kanałów technologicznych przy drogach powiatowych i gminnych. 

10. Zarządzenie pokontrolne Mazowieckiego Wojewódzkiego Inspektora Ochrony Środowiska w Warszawie, 

Delegatura WIOŚ w Radomiu w sprawie - odpady komunalne. Przewodniczący odczytał odpowiedź 

Referatu Ochrony Środowiska do WIOŚ. 

11. Zaproszenie Powiatowego Zarządu Dróg Publicznych w Radomiu - dotyczy budowy chodnika Trablice - 

Radom. 

12. Pismo Mazowieckiego Urzędu Wojewódzkiego w Warszawie - życzenia dla sołtysów od Wojewody 

Mazowieckiego Konstantego Radziwiłła. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak również przekazała życzenia dla wszystkich sołtysów z terenu naszej gminy. 

Radny Paweł Lis poinformował, że zawiązał się Społeczny Komitet Budowy Chodnika w Trablicach w stronę 



Radomia. Prowadzona jest szeroka akcja, aby osiągnąć porozumienie i doprowadzić do realizacji tego 

przedsięwzięcia. Radny poinformował, że zbierane są podpisy pod listą poparcia inicjatywy- budowy 

chodnika. Radny Lis zachęca wszystkich Radnych, sołtysów, pracowników urzędu, 

mieszkańców naszej gminy i nie tylko do wsparcia wspólnej inicjatywy. W poniedziałek, jest zaplanowane 

spotkanie w Starostwie, aby porozmawiać właśnie na ten temat z czterema stronami, których ta budowa 

dotyczy. Pan Starosta, przedstawił Panu Wójtowi swoją propozycję, Radny prosi, aby zastanowić się nad nią 

i dojść do porozumienia w tej sprawie. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zarządził przerwę. 

 

Ad.6. Sprawozdanie z Gminnego Programu Wspierania Rodziny w Gminie Kowala na lata 2018-2020. 

Pani Ewelina Strycharska - Z-ca Kierownika GOPS w Kowali poinformowała, że ustawa o wspieraniu 

rodziny i systemie pieczy zastępczej nakłada na jednostki samorządu terytorialnego opracowywanie i 

realizowanie trzyletniego planu wspierania rodziny, którego celem jest przezwyciężanie trudności w 

wypełnianiu funkcji opiekuńczej przez rodziny z naszego terenu. Program był trzyletni realizowany przez 

GOPS w Kowali w latach 2018-2020. W ramach tego programu były zrealizowane zadania: organizowanie 

superwizji dla asystentów rodziny, konsultacje i poradnictwo psychologiczne, warsztaty grupowe dla 

rodziców, organizowanie wypoczynku dla rodzin dysfunkcyjnych, pobyt dzieci na świetlicy środowiskowej w 

okresie wakacji, spotkania rodzinne (ze względu na pandemie spotkania rodzinne w 2020 roku nie zostały 

zrealizowane). Na pewno ten program daje wiele korzyści dla rodzin, które w tym programie uczestniczą. 

Łączny trzyletni koszt tego programu wyniósł 39 000 zł. 

Ad.7. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony 

Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2019-2021 za rok 2020. 

 

Pani Anna Zaleszczyk - Kierownik GOPS w Kowali poinformowała, że w ramach programu zrealizowano 

następujące działania: 

-prowadzenie kampanii informacyjnej „Reaguj na przemoc" 

-prowadzenie badań na temat skali zjawiska przemocy w rodzinie. 

-zorganizowane zostało spotkanie informacyjne podczas Sesji Rady Gminy Kowala w dniu 29.12.2020 r. 

- wdrażanie w szkołach programów wychowawczych zagadnień związanych z rozpoznawaniem przemocy w 

rodzinie. 

- zorganizowanie dyżuru specjalistów z okazji Międzynarodowego Dnia Bez Przemocy. 

- Liczba niebieskich kart założonych w 2020 roku - 22( Policja założyła 20 kart, a GOPS w Kowali -2). 

- Zorganizowano dostęp do prawnika, psychologa, organizowano szkolenia i konferencje w ramach procedur 

interwencji dla przedstawicieli służb działających w obszarze przeciwdziałania przemocy w rodzinie. 

Radna Agata Kicior zapytała czy w związku z pandemią jest różnica w ilości założonych niebieskich kart w 

stosunku do poprzednich lat. 



Kierownik Anna Zaleszczyk poinformowała, że tendencja jest raczej spadkowa. 

 

Ad.8. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych za rok 2020. Sprawozdanie z wykonania Programu Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy 

Kowala za rok 2020. 

Pani Anna Zaleszczyk - Kierownik GOPS w Kowali poinformowała, że w ramach programu Profilaktyki i 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych za rok 2020 prowadzony jest punkt konsultacyjny w którym 

przyjmowane są osoby uzależnione od alkoholu. W punkcie pracuje: terapeuta uzależnień, prawnik pełniący 

dyżury raz w miesiącu, pracownik socjalny. GOPS szeroko informuje społeczeństwo 

o możliwości skorzystania z pomocy w ramach programu. Również jest finansowana działalność świetlicy 

środowiskowej z elementami socjoterapii. W 2020 roku uczestniczyło w programie 19 wychowanków w 

wieku od 3 do 13 lat. Dzieci są przyjmowani do świetlicy na wniosek rodziców. W świetlicy są prowadzone 

zajęcia plastyczno-manualne, komputerowe, dydaktyczne, rękodzieła, nauka własna oraz odrabianie lekcji. 

W ramach Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych odbyło się 23 spotkania z osobami 

uzależnionymi. Do Komisji w 2020 roku wpłynęło 28 nowych wniosków, tendencja jest spadkowa. 

W 2019 roku było złożonych 40 wniosków, 15 spraw skierowano do Sądu w celu zobowiązania do leczenia na 

odwyku. Skontrolowano 21 punktów sprzedaży alkoholu pod względem przestrzegania ustawy o wychowaniu 

w trzeźwości i przeciwdziałania alkoholizmowi. 

 

Ad.9. Sprawozdanie z realizacji Gminnej Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych w Gminie 

Kowala na lata 2018-2020. 

Pani Ewelina Strycharska - Z-ca Kierownika GOPS w Kowali poinformowała, że do zadań własnych gminy 

należy opracowanie Gminnej Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych, tym samym w grudniu 2017 

roku została uchwała przyjęta, w tej strategii było określone kierunki działań zmierzających do łagodzenia 

skutków problemów społecznych oraz zadania określające pomoc różnym grupom, sposoby osiągania i ich 

realizacji. Ocena problemów społecznych została oparta na danych takich instytucji jak: GOPS, Urząd Gminy, 

Szkoły, Policja, GKRPA, Ośrodek Zdrowia. W realizacji strategii włączeni byli przedstawiciele poszczególnych 

instytucji, oceny tych problemów określano w ośmiu obszarach do których należą: edukacja, kultura i sport - 

zostały tu określone cele główne, szczegółowe, służba zdrowia, aktywność lokalna, bezpieczeństwo, przemoc 

w rodzinie, uzależnienia, osoby niepełnosprawne, organizacje pozarządowe, pomoc społeczna. Gminna 

Strategia ma na celu poprawienie jakości życia w szczególności tych zagrożonych wykluczeniem społecznych 

i marginalizacji. 

 

Ad.10. Sprawozdanie z Działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali za rok 2020. 

Pani Anna Zaleszczyk - Kierownik GOPS w Kowali poinformowała, że Gminny Ośrodek jest samodzielna 

jednostką organizacyjną Urzędu Gminy nie posiadającą osobowości prawnej. GOPS realizuje zadania własne 



gminy oraz zadania zlecone. W strukturze ośrodka znajduje się dział świadczeń rodzinnych, wychowawczych, 

pracuje sześciu pracowników socjalnych, jest również placówka wsparcia dziennego, świetlicę środowiskowa 

z elementami socjoterapii, przy gminnym ośrodku również działa punkt konsultacyjny. Zatrudnionych jest 

również dwóch asystentów rodziny, którzy realizują ustawę o wspieraniu rodziny i systemu pieczy zastępczej, 

w ramach usług opiekuńczych zatrudnionych jest również sześć opiekunek, które świadczą pracę w miejscu 

zamieszkania klienta. GOPS wypłaca zasiłki stałe, opłacane są składki zdrowotne, wypłacane są zasiłki celowe, 

zasiłki okresowe, finansowany jest pobyt dla sześciu osób przebywających w domu pomocy społecznej. 

Świadczone są również specjalistyczne usługi opiekuńcze, dożywiane są dzieci w szkole. Wypłacane są 

świadczenia „Dobry Start", prowadzone są karty dużej rodziny. Gminny Ośrodek realizował Wieloletni 

Program „Senior +" - na to zadanie GOPS otrzymał dotacje w wysokości 29 360 zł. Organizowane są prace 

społeczno- użyteczne dla 10 mieszkańców gminy. Gminny Ośrodek stara się o środki zewnętrzne w 2020 roku 

realizowane były dwa projekty-dla osób bezrobotnych -wartość projektu wynosiła 280 000 zł, a drugi projekt 

- oddzielenie pracy socjalnej od administracji - środki na ten cel były w wysokości 417 700 zł. Pogłębia się 

problem opieki nad osobami starszymi na przestrzeni 10 lat udział środków gminnych w opłacie za pobyt 

mieszkańców w domu pomocy społecznej wzrósł 13-krotnie, z kwoty 14 000 zł do kwoty 179 000 zł. Widać 

też problem dotyczących wparcia rodzin z trudnościami opiekuńczo- wychowawczymi, na terenie Gminy 

Kowala jest brak stałego specjalisty w zakresie terapii, psychologa, brak odpowiedniego wsparcia i inwestycji 

w profilaktykę. 

 

Ad.11 Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie przez Gminę Kowala do realizacji 

Programu „Asystent osobisty osoby niepełnosprawnej" - edycja 2021 realizowanego ze środków 

Solidarnościowego Funduszu Wsparcia Osób Niepełnosprawnych. 

Kierownik GOPS Anna Zaleszczyk wyjaśniła, że Gmina Kowala złożyła wniosek do Ministerstwa Rodziny, Pracy 

i Polityki Społecznej i otrzymała dotację w wysokości 80 785,92 zł. Program będzie realizowany od 1 kwietnia, 

a adresowany jest do osób niepełnosprawnych posiadających orzeczenie o znacznym lub umiarkowanym 

stopniu niepełnosprawności. Jego celem jest ograniczenie skutków niepełnosprawności oraz stymulowanie 

tych osób do podejmowania aktywności społecznej. 

Radna Barbara Kołodziejczyk zapytała czy w związku z programem będą zatrudnieni nowi asystenci.  

Kierownik GOPS Anna Zaleszczyk odpowiedziała, że będzie zatrudnionych dodatkowo 4 asystentów. Asystent 

nie może pracować więcej niż 30 godzin tygodniowo. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

przystąpienie przez Gminę Kowala do realizacji Programu „Asystent osobisty osoby niepełnosprawnej"- 

edycja 2021 realizowanego ze środków Solidarnościowego Funduszu Wsparcia Osób Niepełnosprawnych. 

Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0- głosów przeciw, 0 - głosów wstrzymujących. Uchwała 

NrXXIX.217.2021. 

 



Ad.12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Kowala oznaczonej w ewidencji gruntów jako działki nr: 177, 

109/20 i 109/23 położone w obrębie Kolonia Kończyce, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

Wójt Dariusz Bulski wyjaśnił, że przedmiotowa służebność będzie polegała na prawie korzystania z 

nieruchomości na której będą znajdować się urządzenie elektroenergetyczne. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości stanowiącej własność Gminy Kowala oznaczonej w 

ewidencji gruntów jako działki nr: 177,109/20 i 109/23 położone w obrębie Kolonia Kończyce, gm. Kowala na 

rzecz PGE Dystrybucja S.A. Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0- głosów przeciw, 0 - głosów 

wstrzymujących. Uchwała NrXXIX.218.2021. 

 

Ad.13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Kowala oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 

1080/54 położona w obrębie Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

Wójt Dariusz Bulski wyjaśnił, że uchwała zakłada wyrażenie zgody na ustanowienie służebności przesyłu 

polegającej na umieszczenie linii kablowej niskiego napięcia o długości 60 m i szerokości pasa służebności 1 

metr. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości stanowiącej własność Gminy Kowala oznaczonej w 

ewidencji gruntów jako działka nr 1080/54 położona w obrębie Kosów Większy, gm. Kowala na rzecz PGE 

Dystrybucja S.A. Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0- głosów przeciw, 0 - głosów wstrzymujących. 

Uchwała NrXXIX.219.2021. 

 

Ad.14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 488 położona w miejscowości Trablice, 

obręb Trablice, gm. Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa sp. z o.o. 

Wójt Dariusz Bulski wyjaśnił, że uchwała zakłada wyrażenie zgody na ustanowienie służebności przesyłu dla 

istniejącego gazociągu wraz z istniejącymi przyłączami gazowymi o łącznej powierzchni pasa służebności 115 

m2. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 488 

położona w miejscowości Trablice, obręb Trablice, gm. Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa sp. z o.o. 

Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0- głosów przeciw, 0 - głosów wstrzymujących. Uchwała 

NrXXIX.220.2021. 

 

 



Ad.15. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji. 

Przewodnicząca Komisji skarg, wniosków i petycji Radna Barbara Kołodziejczyk wyjaśniła, że do Rady Gminy 

wpłynęła petycja odnośnie szczepień przeciwko COVID-19. Na posiedzeniu w 25 stycznia Komisja obradowała 

w tej sprawie i po bardzo burzliwych obradach stwierdziła, że sama treść petycji jest jak najbardziej zasadna, 

ponieważ każdy obywatel ma prawo do tego, aby mieć wybór- wybór czy chce się zaszczepić czy nie. Rada 

Gminy nie ma jednak podstaw prawnych do tego, aby petycja była zasadna. Wnioskujemy zatem o uznanie 

bezzasadności petycji. 

Radny Paweł Lis zapytał dlaczego w uzasadnieniu do uchwały jest napisane, że petycja jest zasadna, a Rada 

ma uznać ją za bezzasadną. 

Radna Barbara Kołodziejczyk wyjaśniła, że Komisja uznała samą treść jako zasadną, a nie całość petycji, po 

konsultacji z Panią mecenas okazało się, że Rada Gminy nie ma podstaw prawnych do uznania ją za zasadną. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie rozpatrzenia petycji. Rada 

Gminy głosowała: 15 głosów za, 0- głosów przeciw, 0 - głosów wstrzymujących. Uchwała Nr XXIX.221.2021. 

 

Ad.16. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 

zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Kowala w 2021 roku". 

Wójt Dariusz Bulski wyjaśnił, że jest to coroczny program podejmowany zgodnie z ustawą do końca marca 

danego roku. Program został pozytywnie zaopiniowany przez Powiatowego Lekarza Weterynarii oraz przez 

Koła Łowieckie z terenu gminy. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał jak postępować w przypadku zauważenia na ulicy potrąconego 

zwierzęcia domowego. 

Wójt Dariusz Bulski wyjaśnił, że opisane jest to szczegółowo w § 9 załącznika do uchwały. 

Radna Agata Kicior zapytała czy wszystkie przypadki martwych zwierząt znalezionych na terenie gminy 

Kowala - bez znaczenia kto jest właścicielem drogi zgłaszamy do Urzędu gminy. 

Wójt Dariusz Bulski odpowiedział, że tak. 

Radna Jolanta Suligowska podkreśliła, że jeśli znamy właściciela zwierzęcia to nie powinniśmy zgłaszać tego 

do Urzędu. To na właścicielu leży obowiązek posprzątania martwego zwierzęcia. 

Wójt Dariusz Bulski zgodził się z Radną Suligowską. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przyjęcia „Programu opieki nad 

zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Kowala w 2021 roku". 

Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0- głosów przeciw, 0 - głosów wstrzymujących. Uchwała 

NrXXIX.222.2021. 

 

Ad.17. Podjęcie uchwały w sprawie zbycia nieruchomości gruntowej niezabudowanej stanowiącej 

własność Gminy Kowala, położonej w obrębie Kosów Większy, gm. Kowala. 

Wójt Dariusz Bulski wyjaśnił, że chodzi o sprzedaż działek będących w posiadaniu Gminy- jest to już trzeci 



rząd działek w Kosowie, są to działki budowlane po około 900 - 1000 m2, doprowadzony jest wodociąg i 

utwardzona jest droga. Jest to 10 działek, których sprzedaż zasili budżet Gminy.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zbycia nieruchomości gruntowej 

niezabudowanej stanowiącej własność Gminy Kowala, położonej w obrębie Kosów Większy, gm. Kowala. 

Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0- głosów przeciw, 0 - głosów wstrzymujących. Uchwała Nr 

XXIX.223.2021. 

 

Ad.18. Podjęcie uchwały w sprawie niewyrażenia zgody na wyodrębnienie w budżecie Gminy Kowala 

środków stanowiących fundusz sołecki w roku budżetowym 2022. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w tamtym roku była przyjęta uchwała dotycząca funduszu sołeckiego, 

wymógł ustawowy jest, że do końca marca każdego roku taką uchwałę należy podjąć. W poprzednim roku ta 

uchwała został przyjęta za późno przez epidemie, a w planach funduszu sołeckiego miało nie być w 2021 roku. 

Z tego powodu należało zabezpieczyć w budżecie 600 tyś zł. Pan Wójt zaproponował, aby w 2022 roku 

wstrzymać fundusz sołecki ponieważ ze względu na finanse nie zawsze udaje się go zrealizować. W tym roku 

Pan Wójt chciałby utwardzić części dróg destruktem, a w przyszłym roku za środki z funduszu sołeckiego 

zasmołować je. Zawsze można wrócić do funduszu sołeckiego na 2023 rok. 

Radny Jarosław Słomka poinformował, że fundusz sołecki w Kowali/Kowala-Kolonia został przeznaczony na 

dokończenie drogi wysypanej destruktem w miejscowości Kowala-Kolonia. Radny uważa, że fundusz sołecki 

powinien zostać przyjęty na 2021 r. Dzięki temu Rada Sołecka z mieszkańcami będzie mogła zadecydować na 

co te środki przeznaczyć. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał czy fundusz sołecki w pełni pokryje potrzeby mieszkańców na tą 

drogę w Kolonii- Kowala? 

Radny Jarosław Słomka odpowiedział, że tak ponieważ jest to droga do dokończenia. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że nie mamy pewności jakie będą przetargi na zadanie „trwałe utrwalenie 

emulsją destruktu". 30-40 tyś z funduszu sołeckiego, to jest połowa inwestycji, na druga połowę trzeba będzie 

dołożyć z budżetu gminy. 

Radny Jan Malmon poinformował, że jest za tym, aby ten fundusz pozostał, rada sołecka zawsze stara się 

wybierać takie zadania, aby kwota z funduszu wystarczyła. W 2019 roku nie było funduszu, a było obiecane, 

że zostaną wymienione żarówki w całej gminie, co nie zostało wykonane w całości. Radny podał przykład, 

gdzie mieszkaniec Kotarwic przyszedł z prośbą o podłączenie do jego nieruchomości wody. Podobno dostał 

odpowiedź od Pana Wójta, aby to zadanie wykonać z funduszu sołeckiego - tylko, że teraz go nie będzie to za 

co wykonać to zadanie. Radny przeczytał wypowiedź Radnej Suligowskiej z sesji z 2018 roku. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jak najbardziej chciałby wymienić oświetlenie w gminie w 100 % 

ponieważ dzięki temu są oszczędności. Udało się w 80 % wymienić oświetlenie w całej gminie, ale dlatego, że 

reszta pieniędzy została przeznaczona na remont boiska w Kosowie na które dostaliśmy dofinansowanie. 

Radna Jolanta Suligowska odniosła się do wypowiedzi Radnego Malmona, że nadal tą wypowiedź 



podtrzymuje, ale musi Radny wiedzieć, że są sprawy ważne i ważniejsze. W poprzednim roku miało nie być 

funduszu sołeckiego ponieważ nie podjęliśmy uchwały w stosownym czasie, ale jednak się na niego musiały 

znaleźć pieniądze. Wymiana oświetlenia na terenie naszej gminy jest bardzo ważnym zadaniem ponieważ 

dzięki temu będą spore oszczędności w szkołach. Po tej zimie jest bardzo dużo telefonów od mieszkańców, 

że część dróg jest w fatalnym stanie. Dlatego remont takich dróg jest obecnie lepszym rozwiązaniem, niż 

fundusz sołecki z którego na takie inwestycje zawsze brakuje. Radny Jan Malmon zapytał czy sołtysi chcą, aby 

ten fundusz zabrać, nikt nawet się nie zapytał ich o zadnie. 

Radna Jolanta Suligowska przypomniała, że nie oznacza to, że Radni nie chcą funduszu sołeckiego, bardziej 

chodzi o to, że w tej chwili są ważniejsze zadania np. kompleksowe remonty i naprawa dróg.  

Radny Jan Malmon przypomniał, że Radna Suligowska wcześniej wspomniała, że sołtysi są na pierwszym 

miejscu, a jednak są pomijani. Dodatkowo przeczytał wypowiedź wójta z innej sesji dotyczącej funduszu 

sołeckiego i wymiany wszystkich żarówek na terenie naszej gminy. A jak wiemy nie zostało to zadanie 

wykonane w 100 %. Radny uważa, że sołtysi najlepiej wiedzą jakie są potrzeby w danym sołectwie. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że nikt nikogo nie pomija. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że do gabinetu przychodzą mieszkańcy z terenu naszej gminy i mówią o 

planach budowy, a przy okazji mówią, że chcieliby mieć np. wodociąg. Należy się zastanowić co jest 

ważniejsze czy ogrodzenie np. przy altanie czy nowy wodociąg. 

Radny Jan Malmon poinformował, że teraz Pan Wójt zabrał fundusz, a wysyła mieszkańca Kotarwic do sołtysa, 

aby mu wykonał wodociąg z funduszu sołeckiego. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że to zadanie jest wstawione w budżecie - Pan Wójt zapytał czy Radny 

Malmon to zauważył? 

Radny Jan Malmon uważa, że należy powiedzieć, że jest mały budżet, że dana inwestycja zostanie 

zrealizowana w późniejszym terminie, a nie wysyłać ludzi do sołtysa, żeby zrobił przyłącze z funduszu 

sołeckiego. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że jeżdżąc z Panem Wójtem po terenie gminy, można 

zauważyć, że nie każda miejscowość jest równo traktowana pod kątem funduszu sołeckiego. Nieraz jest 

potrzeba wyremontowania drogi tam gdzie mieszka tylko jedna czy dwie rodziny. A fundusz przecież jest dla 

całej miejscowości i na pewno z innej ulicy mieszkańcy przegłosują inne zadanie. 

Radny Marcin Jakubiak zapytał się jak jest z funduszem sołeckim dokładnie, bo z tego co wiemy część 

pieniędzy wydanych do nas wraca. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że to się ostatnio zmieniło, czasami gmina nie zgłasza zwrotu ponieważ 

nie ma własności np. na drogę, a tylko jest ona we władaniu. W takim przypadku gmina nie może dostać 

zwrotu od Wojewody. W przypadku gdy jest remontowana droga na gruntach gminnych, bądź jak jest 

realizowana inwestycja na gminnej działce to jest zwrot w wysokości 20 % poniesionych kosztów. 

Radny Marcin Jakubiak zauważył, że 20% od kwoty 600 tyś zł to daje dla gminy zwrot w wysokości 120 tyś zł. 

Radny uważa, że trzeba wybierać takie inwestycje, aby mam te środki z funduszu sołeckiego mogli zwrócić. 



Na zebraniu soleckim możemy mieszkańcom wyjaśnić co możemy zrobić, a czego nie. Teraz ten fundusz 

zabiera się całkowicie sołectwom. Jeśli faktycznie te 600 000 zł będzie przeznaczone na remonty dróg to na 

pewno mieszkańcy zauważą, że gmina realizuje obiecane inwestycje. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ma to sens co Radny mówi. Na Trablicach jest droga do utrwalenia, a 

nie wiemy jakie zadanie z funduszu sołeckiego mieszkańcy wybraliby. Dlatego Pan Wójt i Rada Gminy 

zadecydują, że ta droga w Trablicach zostanie dokończona, a koszty robót na pewno będą wyższe niż zakłada 

fundusz sołecki. Po zimie jest sporo dróg gruntowych do remontu które nie uda się wyremontować w jeden 

rok. 

Pan Robert Nowak - sołtys wsi Romanów podziękował za złożone życzenia z okazji Dnia Sołtysa. Dotatkowo 

Pan Sołtys poinformował, że nie zgadza się z wypowiedzią Radnego, że mieszkańcy nie byli informowani na 

czym polega fundusz sołecki. Zawsze na zebraniach sołeckich informował swoich mieszkańców, że to zadanie 

powinno być zrealizowane na terenie danego sołectwa. Sołtys uważa, że obecnie trudne są czasy z powodu 

wirusa i dokładnie nie wiemy co nas czeka w najbliższym czasie, dlatego jest bezpiecznie nie wyodrębniać 

funduszu sołeckiego w budżecie. Jeśli pieniędzy w budżecie nie ma to najpierw należy zrobić najpilniejsze 

zadania. Jak wiemy z funduszu sołeckiego powstało wiele inwestycji, które nie były trafione. Na zebraniach 

sołeckich w Romanowie było często, że najpilniejsze zadania dla mieszkańców nie spełniały wymagań 

funduszu sołeckiego. 

Sołtys uważa, że jak aż 80 % udało się wymienić oświetlenie na terenie naszej gminy to jest to sukces dla 

gminy. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że na fundusz sołecki na 2020 rok gmina zabezpieczyła 475 000 

zł, a nie 600 000 zł, a to jest duża różnica. Radna zadała pytanie Kierownikowi Markiewiczowi dotyczące: 

„Opracowanie koncepcji budowy" - czy taki wniosek możemy złożyć do Wojewody i uzyskamy zwrot 20 % ? 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że jeżeli droga ma własność i jest to zadanie własne to tak. 

Radna Barbara Kołodziejczyk zapytała, że jeśli budujemy chodnik na działkach mieszkańców nie gminnych. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że w tym przypadku nie. 

Radna Barbara Kołodziejczyk zapytała czy planowany chodnik w Trablicach będzie budowany na gruntach 

gminnych czy na działkach oddanych przez mieszkańców. 

Radny Paweł Lis odpowiedział, że częściowo będzie na terenach gminnych, a częściowo na terenach 

oddanych. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że jeśli będzie robiona koncepcja na ten chodnik to nie dostanie 

gmina zwrotu. 

Radny Paweł Lis poinformował, że gdyby nie fundusz sołecki to ta koncepcja w ogóle nie byłaby opracowana. 

Radna Barbara Kołodziejczyk, chciała zaznaczyć, że nie za wszystkie wykonane inwestycje możemy otrzymać 

zwrot 20 %, tylko na te gdzie własność należy do gminy Kowala. A tak jak sołtys Nowak zaznaczył, mieszkańcy 

często decydują się na inwestycje tam gdzie nie jest gmina właścicielem gruntów. Radna potwierdziła, że 

Radni otrzymują masę telefonów w sprawie fatalnych stanów dróg.  



Radny Paweł Lis poinformował, że cały problem i nie tylko jest czy fundusz sołecki jest zasadny czy nie. Tak 

naprawdę w ocenie Radnego problem pojawia się na co ten fundusz przeznaczamy. Tu wchodzi aspekt 

współpracy miedzy Urzędem Gminy, Radnymi i Sołtysami. Jeśli wyrażamy zgodę na wyodrębnienie funduszu 

sołeckiego kwotę 600 000 zł, i przedstawiamy propozycje mieszkańcom, że w tym roku nie rozpatrujemy 

żadnych próśb tylko brane są pod uwagę remonty dróg to Radny wierzy, że mieszkańcy na pewno 

zrozumieliby i jak najbardziej do tego by się przychylili. Fundusz sołecki był jeszcze przed Budżetem 

Obywatelskim, to zamiast korzystać z doświadczeń i szukać nici porozumienia i jak zrobić, aby pieniądze do 

nas wróciły to nie lepiej z tego funduszu zrezygnować. Radny jest świadomy, że nie wszystkie środki do nas 

wrócą, ale jeśli z tych potencjalnie 120 000 zł wróciło do nas 80 000 zł to mało ? Przecież cały czas słyszymy, 

że nie mamy pieniędzy, mamy dylemat czy zrobić mieszkańcowi wodociąg czy nie, a my rezygnujemy w tej 

chwili lekką ręką z tych 100 000 zł. Kwestia jest tylko taka, aby wytłumaczyć mieszkańcom, że robimy daną 

inwestycje, jeśli nie to w kolejnym roku tego funduszu nie będzie. 

Radna Agata Kicior zapytała Pana Wójta według jakich kryteriów będzie określany katalog tych dróg, które 

ewentualnie miałyby być wyremontowane w skutek nie wyodrębnienia tego funduszu sołeckiego. Radna ma 

przed sobą pismo mieszkańców Kosowa, którzy zwrócili się w lutym tego roku z prośba o pomoc gminy, aby 

wyremontować drogę Dębową i Kasztanową, która jest własnością gminy. Radna również odczytała 

odpowiedź gminy w tej sprawie. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w Kosowie jest wysypany destrukt, niestety ta droga nie jest 

zasmołowana co w tym roku gmina chce zrobić. 

Radna Agata Kicior przypomniała, że wcześniej już była umowa, że zostanie ta droga zasmołowana i zostanie 

wymieniony dach na spichlerzu. A te dwie drogi są nowymi drogami. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że takich pism jak Radna odczytała jest około 20 złożonych z terenu całej 

gminy. Jeśli zostaną środki z podwójnego utrwalenia dróg destruktem to gmina będzie starała się 

remontować pozostałe drogi gruntowe. Trzeba pamiętać, że czasami wychodzą inwestycje nie planowane, 

które wcześniej nie były przewidziane. 

Radna Agata Kicior zapytała jaka jest ilość dróg utwardzonych destruktem, na których nie ma położonej 

emulsji. 

Wójt Dariusz Bulski zaprosił Radna do urzędu, wówczas dostanie dokładna odpowiedź. W samej Kowali-

Kolonii jest około kilometra. A ile całość będzie kosztowała, to nie wiadomo - przetarg to określi.  

Sołtys Robert Nowak poinformował, że po Radnym Lisie oczekiwałby trochę więcej, ponieważ Radna 

Kołodziejczyk podała, że funduszu sołeckiego było 475 000 zł, a Radny nadal podaje kwotę 600 000 zł. Sołtys 

zarzuca Radnemu Lisowi, że nie czytał uważnie ustawy o funduszu sołeckim. 

Radny Paweł Lis przypomniał, że ta różnica wzięła się z tego ponieważ sołectwo Kosów zrezygnowało ze 

swojego funduszu. Radny zapytał Sołtysa, czy jest za tym, aby tego funduszu nie było, to Radny tak zagłosuje 

jak chce Sołtys? 

Sołtys Robert Nowak poinformował, że jedno jest pewne jeśli dobrze byśmy przeczytali ustawę o funduszu 



sołeckim to tam jest jasno sformułowane, że musi być poprawnie wniosek napisany który przewiduje kwotę 

przewidzianą na zadanie do realizacji, a kwota nie może przekraczać kwoty która jest wyodrębniona dla 

danego sołectwa. 

Radny Paweł Lis poprosił Sołtysa, aby się dowidział czy takiego zadania nie można podzielić na dwa etapy, 

gdzie jeden etap będzie realizowany z funduszu sołeckiego, a drugi z budżetu gminy. 

Radna Jolanta Suligowska uważa, że jeśli drugi etap będzie realizowany z budżetu gminy to należy na ten cel 

znaleźć pieniądze. 

Radny Jan Malmon przypomniał, jak była awaria pieca w szkole w Mazowszanach. Wszystkie sołectwa zrzekły 

się funduszu sołeckiego na ten cel. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie niewyrażenia zgody na 

wyodrębnienie w budżecie Gminy Kowala środków stanowiących fundusz sołecki w roku budżetowym 2022. 

Rada Gminy głosowała: 10 głosów za, 0- głosów przeciw, 5 - głosów wstrzymujących. Uchwała 

NrXXIX.224.2021. 

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zarządził przerwę. 

 

Ad.19. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń 

wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych Gminy Kowala na lata 2021-2023". 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest to trzyletni plan rozwoju i modernizacji urządzeń wodociągowych 

Gminy Kowala na lata 2021-2023. Na terenie gminy mamy dwie studnie, które na tą chwilę nam wystarczą, 

ale musimy myśleć o przyszłości i trzeba wybudować kolejną ponieważ wzrasta nam ilość nowych przyłączy 

do sieci, a każda może się wyeksploatować, zanieczyścić itp. Najważniejsze jest na chwile obecną, aby zadania 

z nową studnią powoli zostały zrealizowane, aby w przyszłości gmina była zabezpieczona i żeby w przyszłości 

nie zabrakło wody dla naszych mieszkańców. 

Kierownik Mirosław Furczyński poinformował, że najważniejsze parametry uzdatniania wody to jej wydajność 

w naszej sytuacji jest to 428 m3 na dobę - na tą chwilę wystarczy. Ale przez ostatnie dwa lata w okresach 

największego zapotrzebowania na wodę było 3600 m3 na dobę. Na terenie naszej gminy w ciągu ostatnich 

trzech lat średnio przybywa około 200 punktów poboru wody. Nie są to gospodarstwa tylko domowe, ale 

punkty budowy, domki letniskowe. Można zauważyć, że jesteśmy blisko górnej granicy możliwości naszej 

stacji, co możemy osiągnąć za 4-5 lat. Geolog z którym gmina współpracuje poinformował, że na stacji w 

Dąbrówce Zabłotniej znajdują się dwie studnie z których jedna się już zamuliła. To oznacza, że wydajność jej 

spadła do 50 m3 na godzinę, a wcześniej miała 150 m3, to samo grozi drugiej studni. Dlatego geolog zalecił 

poszukiwanie nowych pokładów wodnych na terenach skalistych. Na takim terenie jest studnia przy torach 

koło Rudy Wielkiej oraz teren na Romanowie. Kierownik Furczyński poinformował również, że należy 

wymienić stare przewody wodociągowe które korodują i są nieszczelne. 

Radny Dariusz Parszewski zapytał na jakim etapie jest budowa nowego ujęcia w Romanowie oraz czy możemy 



na budowę tego ujęcia skorzystać ze środków unijnych. Drugie pytanie - kiedy zostanie wymieniony 

skorodowany wodociąg w Ludwinowie. 

Kierownik Mirosław Furczyński poinformował, że wodociąg w Ludwinowie będzie najprawdopodobniej 

remontowany jeszcze w tym roku. A na drugie pytanie będzie mógł coś więcej powiedzieć Kierownik Piotr 

Markiewicz. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest nowa studnia, która została sprawdzona pod kątem wydajności 

wody przez geologa. W niedalekiej przyszłości będzie trzeba zabezpieczyć środki w budżecie gminy na zakup 

tych działek. W planach jest budowa drugiej studni, ponieważ budowa jednej to jest zdecydowanie za mało. 

Aby gmina mogła wykonać dokumentacje techniczną i później ubiegać się o dofinasowania, to najpierw 

musimy mieć grunty na własność. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że jest w planach uruchomienie nowego ujęcia wody w 

miejscowości Walentynów, obręb Romanów. Wkrótce na sesji będą podane zmiany w Uchwale Budżetowej, 

później urząd przystąpi do negocjacji w sprawie zakupu działki, dopiero zostanie wykonana koncepcja 

szczegółowa do dalszych prac projektowych. Jedną z pilniejszych spraw jest wybudowanie magistrali, ale jak 

to będzie wyglądało to zdecyduje projektant - najważniejsze kierunki są to Mazowszany, Huta Mazowszańska, 

Trablice, Kotarwice przy tych pracach również trzeba będzie uwzględnić wymianę średnic rur ponieważ jest 

słaby przepływ i prędkość wody do tego rejonu. 

Radny Paweł Lis zauważył, że w planie na trzy lata przewidziane jest usuwanie awarii wodociągowej 900 000 

zł, czy wiemy jakie są główne przyczyny awarii, jakie można kroki podjąć, aby w przyszłości zmniejszyć wydatki 

z tym związane. 

Kierownik Mirosław Furczyński poinformował, że wcześniejsza technologia jaka była stosowana przy budowie 

wodociągów nie do końca się teraz sprawdza ponieważ rury były wykorzystywane z PCV, oprócz tego rury 

łączone są na kielichy wciskane, które wraz ze wzrostem ciśnienia nie są szczelne przez co wycieka z nich 

woda. Dodatkowo kiepskiej jakości jest materiał z których wykonane są opaski - czyli zasuwy przyłączeniowe 

na sieci wodociągowej. Wcześniej nie było robionych przyłączy z trójników tylko z opasek, przez które jest 

najwięcej awarii. Sporo awarii jest w okresie zimowym kiedy jest duży mróz. 

Radny Paweł Lis poinformował, że jak widać robimy tylko doraźne naprawy, a nie wykonujemy modernizacji 

istniejącej sieci wodociągowej. 

Kierownik Mirosław Furczyński poinformował, że tak robione są doraźne naprawy ponieważ wymiana sieci 

byłaby bardzo kosztowna. 

Radny Paweł Lis zauważył, że w planie rozwoju jest zapisane: „opracowanie dokumentacji na wybrane 

miejscowości, a co z pozostałymi miejscowościami? 

Kierownik Mirosław Furczyński poinformował, że ten plan ma charakter otwarty i może on być sukcesywnie 

uzupełniany. 

Radny Paweł Lis zapytał czy w planie nie warto byłoby zapisać kolejnych miejscowości w których planowana 

jest budowa kanalizacji. 



Kierownik Mirosław Furczyński poinformował, że tak oczywiście tylko my w tej chwili jeszcze nie mamy 

konkretnych pozwoleń. Jeśli je otrzymamy to będziemy je dalej konkretnie wprowadzać. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że jest w planie wpisane - „wymiana hydrantów" - czy będą 

odtwarzane wszystkie hydranty, czy tylko te strategiczne? 

Kierownik Mirosław Furczyński poinformował, że na pewno nie da się wszystkiego wykonać od razu ponieważ 

nie mamy tyle środków na ten cel w budżecie. Na początku będą hydranty remontowane tam gdzie jest to 

konieczne. Obecnie mamy bardzo mało czynnych hydrantów na terenie naszej gminy. Pierwsze hydranty 

zostały wyremontowane dwa lata temu, i co roku jest to robione sukcesywnie. Radna Barbara Kołodziejczyk 

zauważyła, że po zamontowaniu odpowietrzników zmieniła się praca stacji uzdatniania wody, przez co mniej 

mieszańców narzeka na brak wody w okresie suszy. 

Kierownik Mirosław Furczyński potwierdził, że tak właśnie było. Dodatkowo pomogło połączenie stacji 

Dąbrówka Zabłotnia - Różki. Po tym połączeniu poprawiła się sytuacja poboru wody na terenie naszej gminy. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w załączniku do planu są podane kwoty remontu sieci wodociągowej. 

Te kwoty są podane tylko szacunkowo, ponieważ nikt nie przewidzi jaka może wystąpić awaria w ciągu tych 

przewidywanych lat. Na pewno rolą Wójta jak i Rady Gminy Kowala jest iść w tym kierunku, aby być 

niezależnym pod kątem wodociągów. Na dzień dzisiejszy mam dostęp do wody, ale co będzie w kolejnych 

latach tego nikt nie wie, dlatego co roku musimy pewne środki zabezpieczać na ten cel i wybudować 

dodatkowa stacje. Na chwile obecną na terenie naszej gminy jest około 12 100 mieszkańców, i cały czas 

przybywa nowych. 

Radny Krzysztof Farbiś zapytał ile znajduje się hydrantów na terenie posesji, a dokładnie za ogrodzeniem. I 

jeśli, będą remontowane te hydranty to czy nie można ich umieścić w granicach pasa drogowego - ułatwi to 

Straży Pożarnej korzystanie z nich. 

Kierownik Mirosław Furczyński poinformował, że nie ma takich informacji. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że w tych miejscach gdzie gmina jest właścicielem drogi to nie ma 

problemu, ale w niektórych przypadkach jest to niemożliwe. Na pewno gmina wówczas będzie negocjować z 

mieszkańcami, albo będzie trzeba zamontować furtkę. 

Radny Paweł Lis zaproponował, aby przy budowie nowej stacji, utworzyć większy projekt i starać się o 

dofinasowanie. 

Radny Jarosław Słomka chciał poinformować, że na Kowali-Kolonii, Kowalówce jest dalej problem z 

ciśnieniem wody, a na jednej posesji nawet z kranu leci brudna woda. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że na pewno Pan Kierownik tym zgłoszeniem się zajmie i zleci płukanie 

sieci wodociągowej. Wodę mieszkańcom musimy zapewnić dlatego jest potrzebna modernizacji sieci 

wodociągowych. Co do budowy kanalizacji, to tą sprawą urząd zajmuje się już od 2018 roku i nadal nie mamy 

potrzebnych pozwoleń. Na pewno jeśli uda nam się zacząć budowę kanalizacji to potrzebne nam będzie 

ponad 10 milionów, a wiadomo, że wykonanie tego jest niemożliwe w 100 % z naszego budżetu. Część 

środków musimy pozyskać z zewnątrz. 



Radna Agata Kicior przypomniała, że Pan Wójt w swoim sprawozdaniu poinformował, że Kosów może uzyskać 

dofinasowanie na budowę wodociągu, że względu na to, ze jest terenem popegeerowskim. Radna pyta która 

instytucja przysłała odpowiedź na wysłane pytanie w tym temacie. 

Wójt Dariusz Bulski przypomniał swoją wypowiedź z punktu 4 dotyczącego dofinasowania na budowę sieci 

wodociągowej w miejscowości Kosów. Aby uzyskać dofinansowanie od Wojewody to najpierw musimy 

uzyskać odpis, że Gospodarstwo Rolne istniało w miejscowości Kosów. Pan Wójt jeszcze raz odczytał pismo z 

odpowiedzią. 

Radny Jan Malmon zgłosił, że w miejscowości Kotarwice od strony Kowalówki również są problemy z 

dostępnością wody. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie uchwalenia „Wieloletniego 

planu rozwoju i modernizacji urządzeń wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych Gminy Kowala na lata 

2021-2023". Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0- głosów przeciw, 0 - głosów wstrzymujących. Uchwała 

Nr XXIX.225.2021. 

 

Ad. 20. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Radomskiemu w 2021 roku. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zarezerwowane jest 400 000 zł na pomoc finansową dla Powiatu 

Radomskiego na realizacje zadania pn. „3570W Zakrzew-Wolanów-Augustów- gmina Kowala, Wolanów, 

Zakrzew przebudowa drogi I i II etap w miejscowości Augustów". Podjęcie niniejszej uchwały jest niezbędne 

dla prawnej realizacji zadania. Gmina Kowala przeznaczyła taką kwotę na remont drogi na jaką nas stać. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej 

Powiatowi Radomskiemu w 2021 roku. Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0- głosów przeciw, 0 - głosów 

wstrzymujących. Uchwała Nr XXIX.226.2021. 

 

Ad.21. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na 2021 rok. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zwiększenie planu dochodów bieżących o kwotę 207 976,00 zł wynika 

z: 

- zwiększenia części oświatowej subwencji ogólnej o kwotę 77 415,00 zł 

- wpływ środków z tytułu refundacji zadania pn. „Doposażenie szatni sportowej w Kowali, zrealizowanego w 

roku 2020 w kwocie 56 389,00 zł, 

- wprowadzenia środków na zapewnienie transportu osób mających trudności w samodzielnym dotarciu do 

punktów szczepień przeciwko wirusowi SARS-Co V-2 w tym osób niepełnosprawnych oraz organizacji punktu 

informacji telefonicznej w kwocie 36 000,00 zł, 

- wprowadzenie środków na realizację Programu „Wspieraj Seniora" w kwocie 11 372,00 zł, 

- zwiększenie planu dochodów z tytułu zwrotów świadczeń z lat ubiegłych oraz dopłat do usług opiekuńczych 

w kwocie 26 800,00 zł 

Zwiększenie planu wydatków o kwotę 3 560 752,81 zł wynika z: 



- zwiększenia planów wydatków majątkowych o kwotę 2 213b 778,81 zł, 

- zwiększenia planu wydatków bieżących o kwotę 1 346 974,00 zł, 

Wprowadzone zostały nowe zadania inwestycyjne oraz zwiększono plan wydatków na zadaniach 

wieloletnich, których realizacja kontynuowana jest w roku bieżącym, w celu zapewnienia dalszej realizacji. 

Wydatki bieżące zwiększono przede wszystkim w zakresie remontów i bieżącego utrzymania dróg gminnych 

oraz zapewnienia bieżącej realizacji budżetu. 

W wyniku wprowadzonych zmian planowany deficyt wynosi 4 829 667,30 zł i jest sfinansowany przychodami 

pochodzącymi z niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z 

rozliczenia dochodów i wydatków nimi sfinansowanych związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania 

budżetu z otrzymanych środków z Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych w kwocie 500 000,00 zł, z 

wolnych środków w kwocie 2 000 000,00 zł, nadwyżki budżetowej z lat ubiegłych w kwocie 2 329 667,30 zł. 

Zmianie ulegają planowane przychody budżetu i wynoszą 5 829 667,30 zł, z tytułu niewykorzystanych 

środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi 

finansowanych związanych za szczególnymi zasadami wykonywania budżetu z otrzymanych środków z 

Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych w kwocie 500 000,00 zł, wolnych środków w kwocie 3 000 000,00 

zł, nadwyżki budżetowej z lat ubiegłych w kwocie 2 329 667,30 zł. 

Planowane rozchody budżetu nie ulegają zmianie. 

Wójt Dariusz Bulski objaśnił kolejno tabele z planowanymi inwestycjami na terenie gminy Kowala z projektu 

Uchwały Budżetowej. 

Radna Agata Kicior podziękowała za wprowadzenie do budżetu 30 000,00 zł na oświetlenie przejścia dla 

pieszych w miejscowości Kosów. 

Radny Paweł Lis zapytał w temacie podziału nadwyżki budżetu i kanalizacji. Jaki mamy plan dotyczący I etapu 

rozwoju sieci kanalizacyjnej w naszej gminie. Wiemy, że przetarg na dokumentacje na I etap w Trablicach 

ogłoszony został w 2018, także już pracujemy nad uzyskaniem pozwolenia na budowę trzeci rok. Radny 

zastanawia się czy to nie jest dobry moment by zacząć projektować dalsze miejscowości, które znajdują się 

w zlewni do Radomia. 

Wójta Dariusz Bulski poinformował, że w przyszłości będziemy myśleli o projektowaniu kolejnych etapów 

kanalizacji, o czym będzie decydował Rada Gminy. Do Urzędu zgłaszają się również tez inni mieszkańcy np. 

Parznic z zapytaniem kiedy powstanie kanalizacja w tej części gminy. Ale nie mamy pewności czy mieszkańcy 

w innych miejscowościach pozwolą na wejście z kanalizacją na tereny prywatne. Na razie trwa wstępne 

szacowanie, na początek musi być zebrana dokumentacja co dalej można realizować-jeśli ponad 90 % 

mieszkańców Parznic, Kowali wyrazi zgodę to można pomyśleć o budowie małej oczyszczalni dla 2-3 

miejscowości. Proces tworzenia dokumentacji na kanalizację trawa bardzo długo, Pan Wójt jeszcze raz prosi 

o zaangażowanie każdego z radnych czy sołtysów w uzgodnienia z mieszkańcami swoich miejscowości. Jeśli 

nie będzie pozwolenia na budowę to nie ma podstaw do składania wniosku o dofinasowanie. Pan Wójt 

poinformował Radnego Jakubiaka i Radnego Lisa, że w przyszłym tygodniu będzie spotkanie z projektantem 



w urzędzie na które zaprasza.  

Radny Paweł Lis zauważył, że Pan Wójt nie odpowiedział na zadane pytanie jaki mamy plan dalej na budowę 

kanalizacji. Jak wiemy projektowanie kanalizacji trwa od 2018 roku i trwa nadal, a pierwsze deklaracje były 

takie, że do końca tej kadencji będzie już kanalizacja w Trablicach czyli w roku 2023. Radny uważa, że jeśli 

projektowanie jednego odcinka trwa trzy lata, to najlepiej, aby zachować ciągłość to należy zacząć 

projektować inne odcinki. Radny apeluje np. do Radnej Barbary Kołodziejczyk, czy Radnego Parszewskiego o 

wsparcie, aby druga połowa Trablic tak jak i inne miejscowości mogli otrzymać możliwość planów budowy 

kanalizacji. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że jak najbardziej jeśli tylko Radni dostaną zielone światło, że 

ruszamy z dalszą kanalizacją to Radni jak najbardziej będą uczestniczyli w pracach. 

Radny Paweł Lis zapytał, że jeśli złoży wniosek o kontynowanie prac kanalizacyjnych - to czy Radna go poprze. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że tak. Jeśli tylko Radni dostana zielone światło od urzędu 

gminy, że będziemy dalej rozbudowywać naszą kanalizacje to Radna jak najbardziej będzie chodziła do 

mieszkańców i również będą organizowane spotkania z nimi. Radna prosi, aby jej nie zarzucać nieprawdę. 

Radna zapytała czy Radny Lis był u Pana Wójta i Pani Kierownik w sprawie kanalizacji i problemów 

wynikających z własnością nieruchomości. Zapytała również Radnego czy był osobiście u Pani Kierownik i 

rozmawiał w sprawie tego wniosku. Może wiedza Radnego doprowadziłaby do tego, żeby na ten wniosek 

odpowiedzieć. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zgadza się z Radnym Lisem, ale rolą Wójta jest patrzeć pod kątem 

innych mieszkańców np. Kowali. Nie można się tylko skoncentrować na Trablicach, bo z Radnego punktu 

widzenia Trablice są najważniejsze. Jeśli Radny przekona całą Rade i przegłosują uchwała to będziemy 

wszystko robić w Trablicach. 

Radna Agnieszka Rola poinformowała, że taka jak Pan Wójt powiedział trzeba myśleć o wszystkich 

mieszkańcach, a nie tylko Trablic. Skoro projektowanie w tej miejscowości tak długo trwa, to może trzeba dać 

szansę innym miejscowością, aby u nich rozpocząć też pewne etapy pod kątem kanalizacji. Mieszkańcy 

również ponieśli koszty związane z budowa gazociągu i nadal do tej pory nic nie mają.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że właśnie tak robi. 

Radny Paweł Lis poinformował, że nie jest przeciwny opracowywaniu koncepcji budowy sieci kanalizacji w 

Parznicach. Radny uważa, że w XXI wieku każdy mieszkaniec gminy podmiejskiej powinien być podłączony do 

sieci kanalizacyjnej. Radnego pytanie było krótkie „jaki mamy plan na dalsza część kanalizacji" 

Wójt Dariusz Bulski odpowiedział, że jeśli pójdziemy z projektowaniem drugiej części Trablic i Ludwinowa to 

oczywiście nie pójdziemy w kierunku Mazowszan. Rada będzie decydowała w którym kierunku mamy 

projektować. Na pewno od razu wszystkiego nie zrobimy, prace muszą być wykonywane etapami. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że padły zobowiązania i terminy składania dokumentacji na środki 

unijne termin - maj/czerwiec 2021 r., ale kiedy zostaną podpisane umowy i czy w ogóle dotacje otrzymamy 

niestety nie wiemy. Jeśli będziemy już mieli wszystkie umowy podpisane to wówczas otwiera nam się dalszy 



harmonogram rozbudowy sieci kanalizacyjnej. Jeśli skończymy I etap Trablic możemy dalej projektować np. 

Mazowszany i Kotarwice wzdłuż ul. Wierzbickiej bądź w drugim kierunku Ludwinowa. Na dzień dzisiejszy ani 

Kierownik ani Wójt nie podejmą decyzji bo nikt nie wie ile otrzymamy środków i kiedy nam się uda kanalizacje 

wybudować. Jeśli już będą podjęte jakiekolwiek decyzje to zostanie to przedstawione Radzie Gminy. 

Radny Jan Fryszkowski poinformował, że szkoda że Radny nie był taki aktywny jak była przekazywana droga 

powiatowa na gminę w Trablicach. Radny przypomniał, że wówczas odbyła się Komisja w tej sprawie, a 

Radnego Lisa niestety na niej nie było. Radny poprosił, aby Radny Lis się nie troszczył o Mazowszany czy Hutę 

Mazowszańską, ponieważ ma sporo u siebie problemów w Trablicach (Radny podał przykład drogi 

Mazowszany -Trablice). 

Radna Barbara Kołodziejczyk przytoczyła słowa Kierownika Markiewicza, że Radni muszą dostać zielone 

światło. Na pewno radny Lis nie może zarzucić Radnej, że się kanalizacją nie interesuje. 

Radny Dariusz Parszewski poinformował, że Radny Lis niech się nie martwi się o swoja miejscowość, a nie o 

inne. Ponieważ w Trablicach jakoś projektowanie tej kanalizacji idzie strasznie opornie. Jeśli harmonogram 

prac zostanie opracowany, to Radny na pewno o swoją miejscowość będzie walczył.  

Radny Paweł Lis zauważył, że kiedy mówi tylko o Trablicach to inni Radni mówią: „że jest Radnym Gminy 

Kowala, a nie tylko Trablic", kiedy wspomina inne miejscowości to Radni mówią: „nie wtrącaj się zajmij się 

Trablicami". Radny zastanawia się jak ma się wypowiadać, aby wszystkim dogodzić. Radny wracają do tematu 

kanalizacji proponuje, aby wyciągnąć pewne wnioski na przyszłość. Padło pytanie kto będzie odpowiedzialny 

za uzyskanie pozwolenia na budowę? Padła odpowiedź, że projektant, ale okazało się, że ten projektant nie 

ma takiego pełnomocnictwa, dlatego zajmuje się tym Urząd Gminy w Kowali. To może na przyszłość warto 

wpisać w umowie, że projektant będzie odpowiedzialny za stworzenie dokumentacji projektowej i pozyskanie 

pozwolenia na budowę. Wówczas na projektancie będzie ciążyło pilnowanie terminów, może Pan Wójt 

będzie trochę odciążony. 

Radny zauważył, że może bardzo dobrze, że prowadzimy kanalizacje w tej drodze którą otrzymaliśmy od 

Starostwa, ponieważ jeśli byśmy kanalizacje prowadzili po prywatnych działkach, to tych problemów byśmy 

może mieli dużo więcej. 

Radny Paweł Lis poruszył temat budżetu. Na Komisji Budżetowej Radny poprosił, aby dziś na sesji 

przygotować jakie były wpływy z podatków w 2020 w porównaniu do roku 2019. Jak wpłynęła pandemia na 

finanse gminy. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że pod kątem wpływu podatku na 2020 rok w porównaniu do 2019 - udział 

w PIT- straciliśmy pod kątem planów z Ministerstwa Finansów około 250 000,00 zł. Pod kątem umorzeń z 

działalności, odroczeń - jest to kwota około 100 000,00 zł. Radni jeszcze musza poczekać kilka dni, ponieważ 

Pani Skarbnik przygotuje informacje do 31 marca z wykonania budżetu. 

Wójt Dariusz Bulski odniósł się jeszcze do Radnego Pawła Lisa - tematu kanalizacji przekazania drogi przez 

Starostwo. Pan Wójt zapytał czy Radny chce teraz przejmować wszystkie drogi powiatowe, wojewódzkie, aby 

mocje remontować i przy okazji budować kanalizację. Wójt poprosił, aby przekonał Radę, by przekazała na 



remont drogi w Trablicach 8 milionów. 

Radny Paweł Lis przypomniał, że Pan Wójt był na zebraniu wiejskim i jak Pan Wójt pamięta to większość 

mieszkańców chciała, aby gmina tę drogę przejęła. A Radny prezentuje mieszkańców Trablic i ich głos. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że będąc na zebraniach sołeckich tłumaczył mieszkańcom jak gmina chce 

wykonać kanalizacje. Ale później Radny inaczej to przedstawił, że niestety nie będzie zgód mieszkańców na 

poprowadzenie kanalizacji w działkach prywatnych, po to, aby przejąć tylko tę drogę. Pan Wójt uważa, że 

Radny ma sukces przejęcia drogi, którą trzeba wyremontować za 8 milionów.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmian w Uchwale Budżetowej 

Gminy Kowala na 2021 rok. Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0- głosów przeciw, 0-głosów 

wstrzymujących. Uchwała NrXXIX.227.2021. 

 

Ad.22. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2021-2024. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że uchwała w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 

2021-2024 współgra z uchwałą ze zmianami Budżetowymi, które zostały przedstawione. Pan Wójt poprosił o 

przegłosowanie WPF. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 

Finansowej na lata 2021-2024. Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0- głosów przeciw, 0 - głosów 

wstrzymujących. Uchwała Nr XXIX.228.2021. 

 

Ad.23. Podjęcie uchwały w sprawie odpłatnego nabycia przez Gminę Kowala prawa własności 

nieruchomości gruntowej niezabudowanej położonej w obrębie Huta Mazowszańska, gm. Kowala. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że dokładnie chodzi o zakup działki dla mieszkańców Zenonowa. Kwota 

na zakup działki jest zabezpieczona w budżecie. 

Sołtys wsi Zenonów Robert Walkowski poinformował, że mieszkańcy oraz działające tam Stowarzyszenie 

zabiegali o zakup tej konkretnej działki przez gminę w celu wykorzystania jej pod kątem rekreacji, spotkań 

itp. Pan sołtys poprosił o akceptację i z góry dziękuje w imieniu swoim oraz mieszkańców. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że Stowarzyszenie z Zenonowa prężnie dział, reprezentowali 

Gminę Kowala na ostatnich Dożynkach Powiatowych. Przewodniczący również prosi o pozytywne 

rozpatrzenie wniosku mieszkańców. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie odpłatnego nabycia przez 

Gminę Kowala prawa własności nieruchomości gruntowej niezabudowanej położonej w obrębie Huta 

Mazowszańska, gm. Kowala. Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0- głosów przeciw, 0-głosów 

wstrzymujących. Uchwała NrXXIX.229.2021. 

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski serdecznie podziękował Radnym za przegłosowanie uchwały. Sołtys wsi 

Zenonów Robert Walkowski jeszcze raz serdecznie podziękował wszystkim Radnym, Panu Wójtowi. 

 



Ad. 24 Podjęcie uchwały w sprawie ustalania zasad i trybu postępowania przy udzielaniu dotacji celowej 

spółkom wodnym oraz sposobu jej rozliczania. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że potrzeb Spółka Wodna ma wiele, na bieżąco należy modernizować sieci 

melioracyjne, na pewno one teraz nie funkcjonują tak sprawie jak kiedyś. Urząd nie może ingerować w prace 

spółki ponieważ jest to odrębna instytucja, gdzie właściciele działek płaca co rocznie składki. Pan Wójt prosi 

Radnych, aby przegłosowali zaproponowaną uchwałę ponieważ dzięki temu w przyszłości gmina będzie 

mogła współfinansować zgodnie z prawem prace związane z modernizacja urządzeń melioracyjnych. 

Radny Jan Malmon przypomniał, ze na ostatniej Komisji z Przewodniczącym Spółki Wodnej było ustalone, ze 

jakiekolwiek pieniądze gmina może przekazać dopiero wówczas, jak przedstawią na jakie prace zostały środki 

wydane. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wszystko jest zawarte w projekcie uchwały, trzeba się z nią zapoznać. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie ustalania zasad i trybu 

postępowania przy udzielaniu dotacji celowej spółkom wodnym oraz sposobu jej rozliczania. Rada Gminy 

głosowała: 15 głosów za, 0- głosów przeciw, 0 - głosów wstrzymujących. Uchwała Nr XXIX.230.2021. 

Ad.25. Sprawy różne. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał Pana Wójta o budowę oświetlenia w miejscowości Majówka.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że już są przygotowywane przetargi, które kolejno będą ogłaszane. Na to 

zadanie są zarezerwowane środki, są duże szanse na realizacje tego zadania jeszcze w tym roku.  

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że dostaje coraz więcej telefonów od mieszkańców w sprawie 

gazu. Odbyło się spotkanie z mieszkańcami i przedstawicielem gazowni w sprawie rozbudowy sieci gazowej 

po stronie Kotarwic w kierunku Parznic. 

Pan Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zgadza się z Panią Radną, że jest potrzeba rozbudowania sieci 

gazowej na terenie naszej gminy. Pan Wójt zadeklarował, że spotka się w tej sprawie z przedstawicielami 

gazowni. 

Radny Jan Malmon poinformował, że prace związane z przyłączem gazu są w toku. Główna nitka będzie szła 

po stronie Mazowszan, a mieszkańcy Kotarwic wysyłają już zgody na przyłącze. 

Radna Barbara Kołodziejczyk uważa, że radny powinien poinformować o takiej sytuacji innych.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że prace wzdłuż ul. Wierzbickiej mają się ku końcowi, ponieważ 

widać to na mapach. Gmina ma podgląd na aktualne mapy ze starostwa. 

Radny Paweł Lis zapytał kiedy zostanie opracowany regulamin korzystania z hal sportowych. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest szykowana zmiana regulaminu korzystania z hal sportowych. 

Miejmy nadzieje, że na kolejnej sesji już będzie przygotowany projekt uchwały. 

Radny Jarosław Słomka zapytał czy są już rozpatrywane ankiety, które zostały złożone w sprawie budowy sieci 

kanalizacyjnej. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że te ankiety są wszystkie przesłane do gazowni w Radomiu. Gazownia 

pracuje na tych dokumentach i opracowuje swoją strategie, urząd chciałby się spotkać z przedstawicielami 



gazowni, ale nie wiadomo czy ze względu na stan epidemii będzie to możliwe.  

Radny Jarosław Słomka poprosił o informacje, jeśli takie spotkanie będzie zorganizowane. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że już jest zielone światło co do gazu w miejscowości Kowala. 

Rozpoczęły się prace w miejscowości Ludwinów (na odcinku od byłego sklepu w stronę Kowali- Kolonii). 

Można powiedzieć, że faza projektowania już nastąpiła, gazownia już ma niezbędne decyzje, aby uzyskać 

pozwolenie na budowę. Pracownik gazowni prosił, aby mieszkańcy składali indywidualne wnioski o budowę 

gazociągu. 

Sołtys Roman Nowak poinformował, że mieszkańcy dopytują się dlaczego w SP ZOZ w Kowali przyjmuje tylko 

jeden lekarz. Przez co tworzą się kolejki i nie zawsze pacjent zostaje przyjęty na wizytę. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w tej chwili mamy stan epidemii i wiemy jak obecnie wygląda sytuacja. 

Do urzędu nie docierały żadne sygnały w tej sprawie, ostatnio było posiedzenie Rady Społecznej na której był 

omawiany ten problem. Niektóre ośrodki zdrowia w ogóle nie wpuszczają pacjentów tylko są e-porady, u nas 

pacjenci są nadal obsługiwani. Pan Wójt zadeklarował, że porozmawia z Kierownikiem SP ZOZ o tej sytuacji. 

Radna Agata Kicior zapytała czy gmina Kowala będzie mogła pozyskać środki zewnętrzne na wymianę źródeł 

ciepła? Tak jak to robią inne gminy. Dodatkowo Radna zapytała, czy byłaby możliwość wymiany pieca w 

świetlicy w Kosowie na bardziej ekologiczny. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w 2019 roku było posiedzenie Stałych Komisji, wówczas był prowadzony 

nabór. Urząd wówczas się nie zgłosił do tego programu ponieważ nie było na to zgody całej Rady, ten program 

nie był korzystny dla nas ponieważ gmina musiała by mieć większy wkład własny. W tej chwili zaczynają się 

nowe programy i na pewno będą one bardziej korzystniejsze dla nas. Dlatego gmina powinna jak najbardziej 

o nie aplikować. 

Radny Dariusz Parszewski poinformował, że WFOŚ zajmują się czystym powietrzem, i z tego co wiadomo 

WIOŚ ma w planach współpracę z gminami. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wcześniej WIOŚ podlegał pod Marszałka, a później po zmianach 

rządowych przejęło WIOŚ to Ministerstwo Ochrony Środowiska - i nadal nimi zarządza. Program czyste 

powietrze jest programem rządowym, który jest realizowany poprzez WFOŚ. W tej chwili są cały czas 

udzielane mieszkańcom informacje dotyczące tego programu. Z Ministerstwa przyszła decyzja, że chcą 

wspomóc samorządy pod kątem finansowym, aby móc zatrudnić pracownika, który zajmie się wnioskami 

profesjonalnie. Być może u nas w urzędzie będzie zatrudniona taka osoba, ale jak widać po innych 

samorządach to nie są zainteresowani takim rozwiązaniem. 

Radny Jarosław Słomka zapytał czy będą zwolnienia z podatku na nowe inwestycje - dokładnie chodzi o 

wybudowanie nowej hali przemysłowej? 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że może mieć ulgę tylko w takiej formie jak jest zapisane w uchwale Rady 

Gminy która była przyjmowana w poprzedniej kadencji (2016-2017). 

 

 



Ad. 26. Zakończenie obrad. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zamknął XXIX.2021 sesję Rady Gminy (godz. 14.20). 

Protokołowała: Aldona Osińska. 
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